

## **International humanitarian law:**

International humanitarian law is a branch of public international law, and its voids are undoubtedly the sources of public international law. The focus on that part of the study will be on the sources of international humanitarian law from the sources of public international law. The most important sources are

- 1- International law
- 2- Rules of customary international law
- 3- Judgments of international courts
- 4- Opinions and writings of senior jurists
- 5- Declarations and resolutions issued by the International Labor Union, such as the resolutions of the United Nations General Assembly.

القانون الدولي الإنساني هو فرع لا يتجزأ من فروع القانون الدولي العام، وعليه فإن مصادره بلا شك هي ذاتها مصادر القانون الدولي العام. لذا، فإن التركيز في هذا الجزء من الدراسة سينصب للتعرف على مصادر القانون الدولي الإنساني المستمدة من مصادر القانون الدولي العام. وأهم هذه المصادر هي:

- ١ - الاتفاقيات الدولية
- ٢ - قواعد القانون الدولي العرفي
- ٣ - أحكام المحاكم الدولية
- ٤ - آراء وكتابات كبار الفقهاء
- ٥ - والإعلانات والقرارات الصادرة من الهيئات والمنظمات الدولية، كقرارات الجمعية العامة التابعة للأمم المتحدة.

This part of the study will also address, albeit briefly, the historical development of the rules of international humanitarian law in ancient civilizations and in the heavenly laws, as this is of great importance as it contributes to clarifying the motives and obstacles that accompanied the emergence of this law, which can be used to improve the shortcomings in the future.

كما سيتطرق هذا الجزء من الدراسة، ولو بشكل مختصر، للتطور التاريخي لقواعد القانون الدولي الإنساني في الحضارات القديمة وفي الشرائع السماوية، حيث أن لذلك أهمية كبيرة كونه يساهم في توضيح الدوافع والمعوقات التي واكبت نشأة هذا القانون والتي يمكن الاستفادة منها لتحسين ما يشوبه من قصور في المستقبل.

Finally, and since the codification of international humanitarian law and its transfer from heavenly laws, customs, internal laws and jurisprudence to the core of important international charters has contributed to the development of the provisions of this law, the last part of the study will look at the stages of that development to identify their causes and then discover the shortcomings that were made Treating them and others that are still far from regulation and agreement, and thus searching for means to overcome them in the future, in order for international humanitarian law to reach the desired degree of perfection.

وأخيراً، وبما أن تقنين القانون الدولي الإنساني ونقله من الشرائع السماوية والأعراف والقوانين الداخلية والاجتهادات الفقهية إلى صلب مواثيق دولية هامة قد ساهم في تطور أحكام هذا القانون، فإن الجزء الأخير من الدراسة سيبحث في مراحل ذلك التطور للتعرف على أسبابها ومن ثم اكتشاف جوانب القصور التي تمت معالجتها والأخرى التي لا تزال بعيدة عن التنظيم والاتفاق وبالتالي البحث عن وسائل كفيلة للتغلب عليها مستقبلاً لأجل وصول القانون الدولي الإنساني لدرجة الكمال المرجوة.

Examples of the primacy of Islamic law in consolidating the principles of international humanitarian law in terms of:

1. Rejection of actions that humiliate the human dignity of the enemy, freedom from all unnecessarily restrictions, or infliction of unjustified pain on the enemy.
2. Observing the rights of the dead and forbidding them to mutilate the corpses of enemies.
3. Adoption of the principle of distinction between combatants and non-combatants, and that military actions are directed only against persons who are capable of fighting and who have been designated and dedicated to that.
4. Respect for the rights of prisoners and not to differentiate between relatives.

5. Prohibition of treachery in war.

6. For its interest in civilian objects.

أمثلة على أسبقية الشريعة الإسلامية في ترسيخها لمبادئ القانون الدولي الإنساني من حيث:

١. رفضها للأفعال المهينة للكرامة الإنسانية للعدو، وللتحرر من كل قيد بغير ضرورة، أو إلحاق الألام التي لا مبرر لها بالعدو.

٢. مراعاتها لحقوق القتلى ونهيها عن التمثيل بجثث الأعداء.

٣. إقرارها لمبدأ التمييز بين المقاتلين وغير المقاتلين، ولعدم توجيه الأعمال العسكرية إلا ضد الأشخاص القادرين على القتال الذين تم تخصيصهم وتكريسهم لذلك.

٤. احترامها لحقوق الأسرى وعدم التفريق بين الأقارب.

٥. حظرها للغدر في الحرب.

٦. لاهتمامها بالأعيان المدنية.